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Gemeente Leidschendam-Voorburg 

Beeldvormende raadsvergadering WIJZ 

Datum:   10 juli 2018 

Locatie:  ’t Brak, Voorburg 

Verslag: Het Notuleercentrum 

Aanwezig: 

 R. Kist Voorzitter (vanaf 19.40 uur) 

 Raadsleden Zie presentielijst 

 N. Stemerdink Wethouder 

 A. van der Ark Regisseur Werk en Inkomen 

 K. Verheul Beleidsmedewerker Werk en Inkomen 

 R. Gevers Griffie  
 

1. Opening 

De bijeenkomst wordt om 19.00 uur geopend. Mevrouw Van der Ark (Regisseur Werk en Inkomen bij 
WIJZ) heet alle aanwezigen welkom. 

2. Beeldvorming arbeidsmarktbeleid 

Mevrouw Van der Ark geeft in een presentatie toelichting op de onderzoeken die zijn gedaan om tot 
goed arbeidsmarktbeleid te komen. Zij wordt daarbij ondersteund door mevrouw Verheul. 
 
Het huidige arbeidsmarktbeleid (Plan van Aanpak Arbeidsmarktoffensief) loopt nog tot eind dit jaar. 
Per 2019 is dus nieuw beleid nodig. In de presentatie zal mevrouw Van der Ark een terugblik geven 
op dit beleid, ingaan op de financiën en de onderzoeksresultaten, en afsluiten met een aantal 
stellingen waarover discussie kan plaatsvinden. 
 
Terugblik arbeidsmarktbeleid 2015-2018 
Het Plan van Aanpak Arbeidsmarktoffensief bestond uit het Actieplan Jeugdwerkgelegenheid en het 
Uitvoeringsplan Naleving Handhaving. De focus lag op vermindering van de uitkeringslast door 
instroombeperking en uitstroombevordering; tekortreductie dan wel vermindering risico op dreigend 
tekort; en een beoogde jaarlijkse reductie van het aantal cliënten met 50 personen alsmede een 
jaarlijkse besparing van € 1,3 miljoen. 
 
Het Actieplan Jeugdwerkgelegenheid was een succesvolle aanpak. Het Jongerenloopbaancentrum 
heeft goede dingen gedaan en Jongeren in de Lift is een goede interventie gebleken. De evaluatie van 
het arbeidsmarktbeleid, die al naar de raad is gestuurd, bevat hierover meer achtergrondinformatie. 
 
De doelstelling om jaarlijks 50 extra klanten uit de bijstand te laten stromen is in het eerste jaar (2015) 
niet helemaal gehaald, maar in de jaren erna wel. Mede door inzet van extra personeel is deze 
doelstelling dus gerealiseerd.  
 
Vanuit de vergadering zijn er de volgende vragen en opmerkingen: 

 Mevrouw Van den Heuvel vraagt naar de relatie van het resultaat met de instroom en naar de 
verhouding tussen instroom en uitstroom. Mevrouw Van der Ark verklaart dat er geen relatie is 
tussen de instroom en de hoeveelheid geld die men krijgt. De doelstelling van 50 extra 
uitstromers per jaar is gehaald, maar dat heeft niet geleid tot een afname van het bestand. De 
instroom was groter dan de uitstroom.   

 
Financiën 
Het is niet gelukt om de tekorten op de uitkeringen (BUIG) om te buigen. Bij de invoering van de 
Participatiewet in 2015, is het nieuwe verdeelmodel voor de BUIG ingevoerd. Dat model moest 
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gemeenten prikkelen om efficiënter te gaan werken en meer mensen aan het werk te helpen. Vanaf 
dat moment zijn het bijstandsbudget en de uitgaven uit elkaar gaan lopen. In 2017 leidde dat voor 
Leidschendam-Voorburg tot een tekort van € 5,5 miljoen. Volgens het verdeelmodel moeten 
gemeenten binnen de budgetten kunnen blijven, maar de resultaten per gemeente verschillen. 
Leidschendam-Voorburg voert de bijstand op vrijwel dezelfde wijze uit als Voorschoten en Wassenaar. 
Voorschoten heeft in 2017 quitte heeft gespeeld en Wassenaar had een tekort van € 650.000. Er zit 
dus iets scheef in het verdeelmodel.  
 
Vlak voor het VNG-congres met de stemming over het bestuurlijk programma, heeft de ROB (Raad 
Openbaar Bestuur) de uitkomsten van een onderzoek naar het verdeelmodel bekendgemaakt. Daarbij 
heeft de ROB aangegeven dat het macrobudget te klein is. Het is geen goede incentive van de 
rijksoverheid naar de gemeenten. De instroom van de statushouders is een belangrijke oorzaak van 
de tekorten. De aanbevelingen van de ROB worden na de zomer besproken met de staatssecretaris. 
Ze betreffen een compensatie voor tekorten uit het recente verleden; een gedifferentieerde 
benadering waarin zaken als instroom van statushouders worden meegenomen als beleidseffect; en 
het opstellen van afspraken tussen de rijksoverheid en de gemeenten over de wijze waarop om te 
gaan met tekorten. De ROB vindt dat het verdeelmodel is uitontwikkeld en kan worden ingevoerd. 
Voor Leidschendam-Voorburg zou de verhoging van het eigen risico resulteren in een toename van 
het tekort met € 100.000 tot € 200.000. Voor gemeenten die geen groot tekort hebben, pakt het model 
veel gunstiger uit.  
 
Naast de BUIG-gelden voor betaling van de uitkeringen, ontvangt de gemeente ook een 
Participatiebudget om inwoners naar werk te helpen. Dat budget kan fluctueren, maar op de hoogte 
ervan heeft de gemeente zelf invloed: anders dan bij de uitkeringen, is de gemeente immers niet 
verplicht om een bepaald budget te besteden aan participatie. Het Participatiebudget wordt voor het 
grootste deel uitgegeven aan re-integratietrajecten. Het wordt besteed aan: de Werkacademie, waar 
mensen in zes tot tien weken worden getraind om beter voorbereid te zijn op solliciteren en 
werkaanvaarding; medische adviezen om vast te stellen of iemand daadwerkelijk aan het werk kan, 
belemmeringen heeft, dan wel ontheven van bepaalde verplichtingen; scholing en opleiding; en 
personele inzet.  
 
Vanuit de vergadering zijn er de volgende vragen en opmerkingen: 

 Mevrouw Van den Heuvel informeert of het genoemde tekort per jaar is of per beleidsperiode. 
Mevrouw Van der Ark verduidelijkt dat jaarlijks wordt gecommuniceerd welk budget de 
gemeente zal krijgen. Dat kan fluctueren. Voor 2018 wordt opnieuw een tekort verwacht, maar 
daarover zal pas in september zekerheid zijn. Het extra tekort is gebaseerd op een 
doorrekening van het advies van de ROB.  

 Mevrouw Dominicus constateert dat de uitkering van statushouders uit BUIG komt. Het is 
onduidelijk waar andere kosten, bijvoorbeeld voor het leren van de taal, uit betaald worden. 
Mevrouw Verheul verklaart dat de overheid per statushouder die wordt gehuisvest een bedrag 
van circa € 4.300 verstrekt aan de gemeente. Dat geld wordt gebruikt voor maatschappelijke 
participatie, maar ook voor re-integratie. Als het om reguliere re-integratietrajecten gaat, 
worden die uit het participatiebudget betaald.  
De heer Van de Wal vraagt of het bedrag van € 4.300 specifiek per statushouder is en 
bovenop de bedragen voor de reguliere re-integratietrajecten komt. Mevrouw Van der Ark 
merkt op dat bedragen uiteindelijk niet aan individuele statushouders worden gekoppeld.  

 De heer Van Maldegem zou graag zien hoe het budget wordt verdeeld. Mevrouw Van der Ark 
heeft de opsplitsing niet paraat, maar kan dat nagaan (actie). Grote posten zijn medische 
adviezen en de Werkacademie.  

 De heer Van Maldegem informeert naar het verschil tussen re-integratie en Werkacademie. 
Mevrouw Van der Ark legt uit dat de Werkacademie een re-integratietraject is dat bij de 
gemeente in het gebouw zit. Daar wordt samen met externen op ingezet.  

 
Onderzoeksresultaten Arbeidsmarkt 
Uit jaarlijks onderzoek door het UWV blijkt dat het perspectief op dit moment gunstig is. De 
arbeidsmarkt trekt aan en veel mensen gaan aan het werk.  
 
Er zijn circa 1.900 klanten in Leidschendam-Voorburg. Maar in deze gemeente is in de periode 
2014-2016 het aantal banen gekrompen met 1.300. Door die ontwikkeling is het lastiger geworden om 
mensen dicht bij huis aan het werk te helpen. Het is niet duidelijk waar die banen precies zijn 
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verdwenen. Er is sowieso in heel de arbeidsmarktregio Zuid-Holland Centraal (ZHC) een tekort aan 
banen. Alleen Voorschoten heeft, per 1.000 leden van de beroepsbevolking, nog minder banen dan 
Leidschendam-Voorburg. De werkgelegenheid in omliggende regio’s, waaronder Haaglanden, is 
gunstiger. De gemeente zou zich dus meer moeten oriënteren op Den Haag dan op ZHC.  
 
Het werkloosheidspercentage is in de periode 2014-2017 gedaald van 7,2% naar 4,8%. Het aantal 
uitkeringen daalde met 4%. Dat is binnen ZHC voornamelijk veroorzaakt door minder WW-uitkeringen. 
Er was 2% stijging van bijstandsuitkeringen.  
 
Op dit moment zijn er veel banen in de zorg en in de bouw, maar een goot deel van de mensen in de 
bijstand heeft een administratieve baan gehad. Om tot een betere match te komen, moet meer worden 
ingezet op omscholing en bijscholing.  
 
Vanuit de vergadering zijn er de volgende vragen en opmerkingen: 

 De heer Sleutel informeert of wordt samengewerkt met de zorginstellingen. Mevrouw Van der 
Ark bevestigt dat. Er lopen diverse initiatieven, waarvan sommige specifiek zijn gericht op 
statushouders. Vanuit het platform Economie, Arbeidsmarkt en Onderwijs hebben 
GGZ Rivierduinen en Florein Zorg, samen met mboRijnland, een initiatief genomen om 
mensen uit de bijstand om te scholen voor de zorg. Insteek is niet dat ze een specifiek mbo-
diploma op een bepaald niveau houden. Ze worden geholpen om richting de zorg te gaan. 
Hiervoor is inmiddels een groepje mensen aangemeld. Ook met Philadelphia Zorg lopen 
contacten. Desgevraagd verklaart mevrouw Van der Ark dat hierover, voor zover haar bekend, 
nog niet met WHZ wordt gesproken.  

 De heer Van Rossum maant tot voorzichtigheid bij het trekken van conclusies uit 
onderzoeksgegevens. Het probleem van te weinig banen in de regio, kan niet volledig worden 
opgelost door aansluiting te zoeken met de regio Haaglanden. Sommige gegevens spreken 
elkaar tegen en men mag er niet te veel waarde aan hechten bij de formulering van beleid. 
Mevrouw Van der Ark stelt dat het algemene gegevens zijn op basis van onderzoek door het 
UWV naar de markt. Ze geven aan dat in de gemeente, voor bepaalde doelgroepen, extra 
uitdagingen liggen. 

 De heer Van Rossum is geïnteresseerd in de uitkomsten van gesprekken met Haaglanden. 
Twee jaar geleden is al voorgesteld om intensief met die regio te gaan samenwerken. Als 
bepaalde acties niet zijn gelukt, zou de gemeenteraad geïnformeerd moeten worden over de 
oorzaken daarvan. Mevrouw Stemerdink geeft aan dat er verscheidene pogingen zijn gedaan 
om tot samenwerking te komen met Haaglanden, maar dat heeft niet tot resultaten geleid. 
Binnenkort zal er opnieuw overleg zijn. Veel mensen uit ZHC werken in Den Haag of Leiden. 
Het is lastig om concreet aan te geven wat ZHC heeft bijgedragen om mensen aan het werk 
te krijgen. Mevrouw Van der Ark vult aan dat de accountmanagers van de gemeente op 
uitvoeringsniveau wel contact hebben met Haaglanden. Voor projecten die specifieke 
doelgroepen vergen, wordt gezamenlijk in de bestanden gezocht. Ook wordt voor Haaglanden 
en ZHC dezelfde toolbox gebruikt voor bijvoorbeeld het benaderen van werkgevers. De heer 
Van Rossum acht het niet reëel om in het arbeidsmarktbeleid uit te gaan van meer banen in 
Leidschendam-Voorburg. Er zullen andere oplossingen moeten worden gezocht.  

 De heer Sleutel is benieuwd naar de consequenties van the Mall of the Netherlands. Daardoor 
zal het winkelaanbod verdubbelen. Mevrouw Stemerdink verklaart dat er afspraken zijn 
gemaakt over aantallen mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt die in het winkelcentrum 
aan de slag kunnen en over stageplaatsen voor jongeren. Zodra bekend is welke 
ondernemers zich in het winkelcentrum vestigen, kunnen ook daar nadere afspraken mee 
worden gemaakt. Mevrouw Van der Ark merkt op dat voor de nieuwe Rijnlandroute, een 
project van vier tot vijf jaar, 40 mensen aan werk worden geholpen.  

 De heer Van Maldegem begrijpt dat de 1.300 verdwenen banen een kaal nummer zijn en 
vraagt of er andere onderzoeken voor de regio bestaan. Mevrouw Van der Ark kent geen 
andere onderzoeken voor de regio. De heer Van Rossum merkt op dat er wel CBS-
onderzoeken zijn voor grotere gebieden. Ook hij kent verder geen specifieke onderzoeken 
voor Leidschendam-Voorburg.   
 

Mevrouw Van der Ark vervolgt haar presentatie met de uitkomsten van CBS-onderzoek naar de 
re-integratietrajecten. Van de 2.470 onderzochte klanten, zijn er 1.695 niet duurzaam uitgestroomd. 
Duurzame uitstroom betekent langer dan twee jaar uit de uitkering. Omdat de totale 
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onderzoeksperiode vier keer een half jaar omvatte, is van een groot deel van de betrokkenen nog niet 
vast te stellen in hoeverre hun uitstroom duurzaam is.  
 
De gemeente heeft zelf ook onderzoek gedaan naar re-integratietrajecten. Het onderzoek betrof 1.077 
klanten en 42 aanbieders. Vastgesteld is dat 13 van de aanbieders voor 75% tot 100% succesvol zijn. 
Vier aanbieders scoren laag (0% tot 25%). Dat geeft een beeld van de effectiviteit, maar zegt niet alles 
omdat bij het onderzoek niet exact is gekeken wat het doel was van de re-integratie, wat de 
achterstand van de klanten was tot de arbeidsmarkt, en welk type klanten het betrof. Bij het vaststellen 
van een nieuw arbeidsmarktbeleid zal ook een nieuw inkoopkader worden vastgesteld.  
 
Verder is gekeken naar landelijke onderzoeken van andere gemeenten en van het ministerie. Die 
geven tips over wat effectief is bij re-integratie. Uit dat onderzoek komt een lijst met interventies, 
waarvan de gemeente er al een aantal uitvoert. Gebleken is dat de volgende elementen succesvol zijn 
bij re-integratie:  

 Work first: zorgen dat mensen heel snel na de intake en de start van de bijstand aan een 
traject gaan beginnen.  

 Handhaving: is effectief als de sancties niet te groot zijn  

 Flexibiliteit in de uitvoering: maatwerk is belangrijk om mensen een stapje verder te helpen.  
Gekeken zal worden wat de gemeente met deze elementen kan doen in het arbeidsmarktbeleid. Op 
basis van onderzoeken is vast komen te staan dat re-integratie over het algemeen een klein, maar 
positief effect heeft op het vinden van werk.  
 
Vanuit de vergadering zijn er de volgende vragen en opmerkingen: 

 De heer Sleutel vraagt of er zicht is op het salarisniveau van de uitstromers. Mevrouw Verheul 
antwoordt dat dit deel uitmaakt van het onderzoek. De bedragen heeft ze niet paraat, maar 
kunnen worden nagegaan (actie).  

 De heer Van Maldegem verzoekt de onderzoeken te delen met de gemeenteraad. Mevrouw 
Stemerdink heeft daar geen bezwaar tegen (actie). Zij gaat ervan uit dat de gegevens 
openbaar zijn. Als dat niet zo is, dan zal ze de raad daarover informeren.  

 
Bestandsontwikkeling  
In een grafiek, die start in juni 2016, is de ontwikkeling van het aantal klanten in de bijstand te zien. 
Eind 2016 was er een piek. Daarna groeide het bestand verder. De oorzaak ligt met name in de 
instroom van statushouders. In mindere mate speelden oorzaken als verhoging van de 
pensioenleeftijd, verkorting van de WW-duur, en verbreding van de doelgroep van de Participatiewet. 
De meicirculaire gaat ervan uit dat het bestand de komende jaren veder blijft groeien.  
 
Het bestand bestaat voor ongeveer 20% uit statushouders. De jongeren, met een leeftijd van 18 tot 27 
jaar, omvatten slechts 8% van het bestand. De groep vanaf 50 jaar omvat 40% van het bestand. 
Verder zijn er relatief veel alleenstaanden (66%) in de bijstand. 
De bijstandsduur is voor 16% van de klanten minder dan een jaar, terwijl 9% van de klanten 15 jaar of 
langer in de bijstand blijft. Het granietenbestand, de groep van 5 jaar of langer bedraagt 41%. 
Een andere opsplitsing van het bestand laat zien hoe groot de afstand tot de arbeidsmarkt is: een 
groep van 6% kan binnen drie maanden aan het werk. Een aanzienlijk deel (60%) heeft een afstand 
langer dan 24 maanden tot de arbeidsmarkt: een deel van hen is beschut en een deel van hen moet 
een tegenprestatie leveren. Een groep van 21% heeft een afstand langer dan 48 maanden tot de 
arbeidsmarkt; 15% bestaat uit zorgklanten waar sprake is van multiproblematiek.  
 
Vanuit de vergadering zijn er de volgende vragen en opmerkingen: 

 De heer Van Maldegem vraagt naar de oorzaak van de verdere bestandsgroei in de komende 
jaren. Ook zou hij graag weten waarom het bestand van de gemeente sneller groeit dan 
bestanden in de rest van de regio. Mevrouw Van der Ark heeft daar geen verklaring voor. Dat 
zou ze verder moeten uitzoeken.  

 De heer Van Maldegem vraagt wanneer een tegenprestatie van mensen wordt gevraagd. 
Mevrouw Donker antwoordt dat het mensen betreft met een heel grote afstand tot de 
arbeidsmarkt en voor wie arbeidsparticipatie nog niet tot de mogelijkheden behoort. Ze 
worden doorgaans twee tot vier uur (en maximaal acht uur) per week ingezet ter sociale 
activering.   
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Benchmark 
Mevrouw Van der Ark presenteert de onderzoeksresultaten van de Divosa benchmark. De gemeente 
heeft een lager instroompercentage dan de andere gemeenten, maar ook een lagere uitstroom. Er zijn 
1% minder beëindigingen wegens werk en 8% meer wegens andere inkomsten. Op handhaving en 
onderwijs wordt gelijk gescoord.  
De kosten voor de uitkering zijn in Leidschendam-Voorburg hoger dan elders. Dat kan komen door 
weinig jongeren, veel gezinnen, en weinig deeltijdwerkers in de bijstand.  
Qua ontheffingen op re-integratie of arbeidsverplichtingen scoort de gemeente eveneens hoger dan 
gemiddeld. Misschien kunnen de mensen meer dan in eerste instantie is ingeschat. Daarentegen zijn 
er gemiddeld meer mensen die naast hun uitkering een re-integratie- of werkvoorziening hebben. Er 
worden dus relatief veel voorzieningen ingezet om mensen aan het werk te helpen.  
De maatregelquote ligt in Leidschendam-Voorburg wat lager dan gemiddeld. Het ultieme is dat een 
maatregel wordt opgelegd die leidt tot een korting op de uitkering. 
Tot slot zijn er iets minder vorderingen dan gemiddeld. 
 
De heer Sleutel vraagt naar de financiële waarde van de verschillen. Mevrouw Van der Ark heeft die 
gegevens niet paraat. De benchmark levert aanknopingspunten op om mee aan de slag te gaan. Er is 
gevraagd om verdiepingsonderzoek: wat levert het op als Leidschendam-Voorburg op de 
gemiddelden komt. In een later stadium kan daar misschien wat meer over worden gezegd.  
 
Mevrouw Van der Ark deelt mee dat extra is ingezet op handhaving. Een extern bureau, Investiga, 
gaat direct aan de slag bij signalen van de gemeente. Huisbezoeken en andere acties worden 
uitgevoerd door de handhavingsmedewerker van de gemeente (Team Inkomen). Zij gaat met 
medewerkers op huisbezoek en kijkt naar de woonsituatie. De handhaving gebeurt goed, maar moet 
op niveau worden gehouden.  
 
Tot slot geeft zij een beeld van de statushouders, waarvoor momenteel veel initiatieven worden 
ontplooid. Het betreft een grote doelgroep waar veel op geïnvesteerd moet worden. De grootste 
belemmering is de taalachterstand. De heer Van Rossum ziet dat 25% van de statushouders jonger is 
dan 26 jaar en concludeert dat het geringe deel aan jongeren in de bestanden voor een heel groot 
deel bestaat uit statushouders. Mevrouw Van der Ark bevestigt dat.   

3. Sluiting 

De heer Kist stelt voor om na de zomer een nieuwe sessie te organiseren en dan wat meer tijd te 
nemen voor de verdere bespreking van dit onderwerp. De vergadering stemt hiermee in.  
 
Mevrouw Van der Ark zal de presentatie rondmailen (actie). Zij zou eventuele technische vragen 
graag al voor de volgende bijeenkomst ontvangen. 
 
De bijeenkomst wordt om 19.45 uur gesloten 

 

 Actielijst 

Nummer Actie Wie Afgehandeld op 

1. Nagaan hoe het Participatiebudget wordt 
opgesplitst 

AvdA  

2. Salarisniveau uitstromers nagaan KV  

3. Onderzoeksgegevens delen met de raad AvdA  

4. Presentatie toesturen aan de raad AvdA  

 


